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Maroshegy mind területét, mind lakói számát 
tekintve az egyik legnagyobb székesfehérvári 

választókörzet. A körzet képviselője Brájer Éva, 
Székesfehérvár alpolgármestere, aki maga is 
Maroshegyen él, mivel – mint mondja – itt találta 
meg gyerekkora szünidejének vidéki hangulatát, a 
városi viszonylatban csendes, jó környezetet, a jó 
közösséget.

– Maroshegy képviselőjeként mindig kiemelt 
feladatának tekintette, hogy megőrizze a 
városrész hangulatát és hagyományait – de 
felszerelve mindennel, ami egy megyeszék-
helyen elérhető.

– Abszolút így van, azzal együtt, hogy a két 
dolog látszólag ellentmond egymásnak. Azt 
nagyon sajnálom, hogy három olyan nagy pro-
jekt indult el még az előttem lévő időszakban, 
amiből már nem tudtam úgy visszafordulni, 
ahogy szívem szerint megtettem volna. Bár 
végeredményben a háromból egyik projekt 
sem tudott igazán beindulni. Nem titok, a 
Harmatosvölgyről van szó, ahol sajnos kivág-
ták az ősfákat, illetve az óvoda mögötti terület 
értékesítéséről – ezt már nem lehet visszafor-
dítani.

– Az elgondolásai, tervei mennyire találkoz-
nak a Maroshegyen élők elgondolásaival? 
Például amikor a Balatoni úton épült az 
Interspar, volt, aki attól tartott, hogy a Szil-
vamagban tönkremennek az üzletek.

– Ma már tudjuk: nem így történt, sőt, ahogy 
egy barátom viccesen nevezi, a Szilvamag 
Plaza fellendülésnek indult. Ennek ellenére az 
is igaz, hogy aki elé megépítik a buszmegállót, 
az sose fogja szeretni, akkor se, ha egyébként 
örül a buszközlekedés lehetőségének. Nincs 
olyan fejlesztés, amivel mindenki maradékta-
lanul elégedett lesz – ezért inkább az arányok-
ra figyelek. Hiszen egy képviselő, még ha tagja 
is egy politikai közösségnek, a választókörze-
tében a lehető legtöbb ember érdekeit kell, 
hogy szolgálja, politikai meggyőződésüktől 
függetlenül. Az Interspar nagyon jó példa erre. 
Amikor a beruházás történt, én Maroshegy 
képviselője voltam, de Fideszesként az ellenzé-
ki frakcióban ültem, ami azért más helyzet volt, 
mint ha az én politikai közösségem adta volna 
a polgármestert. Mert ha rajtam múlik, és a 
közgyűlés mögöttem áll, akkor egy emberibb 
léptékű, építészeti szempontból teljesen más 
képet mutató üzletközpont jött volna létre. 
Viszont pontosan tudtam, hogy szükség van a 
fejlesztésre, annyira elmaradott volt a körzet a 
többi városrészhez képest. Legalábbis föld fö-
lött, mert – például Öregheggyel ellentétben 
– ez a városrész már csatornázott volt.

– Bár ezek a csatornák elég különleges utca-
szerkezet alatt találhatók...

– Így van, de ezen az utcaszerkezeten változtat-
ni nem lehet, pedig emiatt nagyon megterhelő 
az autóforgalom, és a hosszú utcák a gyalogos 
közlekedést is nehezítik. Ma már ilyen utcákat 
nem is lehetne kialakítani, de ezek az utcák 
régóta ilyenek, ez is a körzet öröksége, ilyenek 
a környék adottságai. Persze, normálisan jár-
ható utcákra szükség van, úgyhogy útfelújítási 
és járdafelújítási munkáknak folyamatosak kell 
lenniük, hogy egyszer majd a végére érjünk.

– Megkönnyíti a körzet fejlesztését, hogy az 
előbb említett politikai közösség elég egy-
séges a feladatok sorrendjének kialakítása 
terén?

– Véleményem szerint nem csak a képviselt 
városrészért van felelősségünk, hanem a város 

A szüleim és a nagyszüleim arra tanítottak:
minden nap tegyünk valami hasznosat…”

egészéért. Ez azt is jelenti, hogy én „nem üt-
hetem az asztalt” Maroshegyért akkor, amikor 
az Öreghegy csatornázását kell megoldani, a 
csatornázást követően pedig az öreghegyi ut-
cákat fel kell újítani. Felnőtt, felelősséggel bíró 
képviselőként az egész városért gondolkoz-
nunk kell.

– Mennyire tekinthető ma fejlett városrész-
nek Maroshegy?

– Tizenöt-húsz éves lemaradást kell behoz-
nunk, és félreértés ne essék, ezt nem azért 
mondom, hogy bántsam az elődeimet. Egy-
szerűen más volt a világ húsz éve, ma már más-
képp kell meghozni bizonyos döntéseket, mint 
akkoriban. És ami nagyon fontos: soha nem 
szabad csak a mában dönteni, olcsó, pillanat-
nyi politikai babérok érdekében dolgozni. 

– Hosszú távra szeret tervezni?
– Volt az elmúlt két évben olyan munka, ami-
nek az eredményét valószínű én már nem 
fogom élvezni. De mégis: nagyon komolyan 
kellett venni nemcsak nekem, hanem a hivatal 
számos szakemberének is, akik ezen dolgoz-
tak. És ennek a munkának az eredményeként 
egy olyan közgyűlési anyag állt össze, amely 
hosszú időre meghatározza Maroshegy jövő-
jét, például a közlekedés, vagy a csapadékvíz 
elvezetés terén. Ezek ma még nem látványos 
dolgok, de a gyerekeink, a jövőnk szempontjá-
ból nagyon fontosak. 

– A diófát az unokáinknak ültetjük.

– Így van. Igen.
– Mi az, amit a saját eddigi képviselői idősza-
ka legnagyobb eredményének tart?

– Talán azt, hogy a körzet rálépett egy olyan 
útra, ami lehetővé teszi a felzárkózást. Eb-
ben benne van, hogy ma, ha Maroshegyen 
vásárolni szeretnének az emberek, akkor el-
mehetnek egy üzletközpontba. De találnak 
barkácsüzletet, informatikai termékeket, és a 
Szilvamagban működő kisebb vállalkozások 
szépen működnek, fejlődnek – nem mentek 
tönkre a multik kinyitásakor. A Szilvamag to-
vábbi fejlesztése éppen ezért folyamatban is 
van, mert fontosnak tartom, hogy esztétikai-
lag is szép legyen. Ebben még sok a tenniva-
lónk, de ez is a felzárkózást szolgálja. Akárcsak 
a Gárdonyi Géza Művelődési Ház felújítása, 
amelyre miniszterelnök úr a kihelyezett kor-
mányülésen tett ígéretet, amikor – és ez na-
gyon megtisztelő volt – megkérdezte, hogy 
mit szeretne Maroshegy. De  nagyon büszke 
vagyok a Szent Kristóf templom kertjének gyö-
nyörű térkövezésére is, aminek kivitelezéséhez 
nemcsak pénzügyi támogatást adtam, de a 
tervezésben is részt vettem. Mindemellett van 
egy szellemiség is a körzetben, amire büszkék 
lehetünk, és ezt látványában a Fűzfakorona és 
a Székelykapu is szemlélteti: jelzik azt az emo-
cionális kötődést, amely számunkra otthonná, 
valódi élettérré teszi Maroshegyet. Emellett 
számos könyv is megjelent az elmúlt években, 
melyek az itt élő emberek, a városrész alakulá-
sának történetét tárják elénk. 

– Ez a szellemiség vezette a közéleti szerep-
vállalásához is?

– A közéleti szerepvállalásom nem volt ilyen 
tudatosan felépített – inkább azt mondanám, 
hogy belesodort az élet, az érzelem. A Fidesz 
akkori vereségei, a tenni akarás hajtottak er-
refelé, munkát kerestem, a „kenyér” eszembe 
sem jutott. Valószínű, hogy Gógl Árpád előbb 
észrevett bennem valamit, mint én saját ma-
gamban… Az első ciklusomban, 2002-ben lis-
táról kerültem a közgyűlésbe – és nagyon há-
lás vagyok, hogy így történt. Képviselőként is, 

politikai közösség tagjaként is azt tartom hasz-
nosnak, ha van lehetősége az embernek az 
ellenzéki létben kezdeni, abban dolgozni. Per-
sze biztosan sokkal kényelmesebb már akkor 
csatlakozni, amikor a pozíciót lehet elfoglalni, 
de engem ez a fajta kényelem sosem vonzott. 
Azt is vallom, hogy ehhez a pályához is kell, fő-
ként a politikai részéhez valamiféle velünk szü-
letett képesség, ha úgy tetszik tehetség. Ma 
is nagyon szívesen gondolok vissza azokra az 
évekre, amikor Cser-Palkovics Andrással, Róth 
Péterrel dolgozhattam Gógl Árpád mellett. 
Szerettem azokat az éveket.

– Sikerült belerázódni a feladatokba az első 
ciklusban?

– Remélem igen, de annyira biztosan, hogy 
nem volt számomra kérdés, ha a politikai kö-
zösség, amelynek tagja vagyok, is úgy látja 
jónak, szeretnék minden kockázat mellett is 
egyéni körzetben indulni. Azt gondolom, hogy 
az igazi képviselői munkának ez a terepe. Per-
sze, egy képviselő megválasztásában mindig 
szerepet játszik az is, hogy melyik politikai kö-
zösség tagja – de remélem, hogy három ciklus 
után hihetem egy picit azt, hogy valamit a sze-
mélyiségem is hozzátett a sikerhez.

– Meg a munkája.
– Szerintem munka nélkül nem lehet ered-
ményt elérni. Én alapvető emberi értékekben 
hiszek. A szüleim és a nagyszüleim arra taní-
tottak: mindig úgy feküdjek le, hogy legyen 
értelme a napnak – minden nap tegyünk vala-
mi hasznosat. De az emberi tényező is fontos: 
szomorú olyan emberekkel találkozni a politi-
kában – hozzá teszem: is – akik egy idő után 
már elhiszik magukról, hogy milyen nagy em-
berek, és elfelejtik, honnan jöttek. Én büszke 
vagyok arra, hogy a maroshegyieknek Évike 
vagyok, még ha a privát életemben nem is hív 
így senki.

– Az „Évike” Maroshegyen kitüntetés…
– Abszolút dicséret, annak is élem meg, sőt, na-
gyon hálás vagyok azért, hogy nem „képviselő 
asszonynak” szólítanak. Nekem ez emberileg 
sokat jelent. Visszaigazolás.

– Az önkormányzati képviselőként szerzett 
tapasztalatai mennyire könnyítették – vagy 
nehezítették – a munkáját az országgyűlés-
ben?

– Más lépték. Ennek ellenére a törvényhozatal-
ban, az átlátásban ártani biztosan nem árthat 
az önkormányzati tapasztalat.

– Hiányérzete van-e a körzetet illetően?
– Az elégedettség nem hajt előre. Mindig hi-
ányérzetem van, mindig van mit tenni. Számos 
tennivaló akad még. A legaktuálisabb a posta 
ügye – ezen dolgozunk már egy ideje polgár-
mester úrral közösen. Lassabban haladunk, 
mint szeretnénk – nem a város támogató szán-
dékának hiányában, hiszen a közgyűlés a for-
rást is elkülönítette arra, hogy a maroshegyi 
postahivatal átköltözését felgyorsítsuk. Foly-
nak a tárgyalások a Postával.

– Befejezésül kérdezhetek egy nehezet? Az-
zal a gondolkodásmóddal, amivel például a 
munkához viszonyul – biztos, hogy jó korba 
született?

– Talán csak mi hisszük azt, hogy az a világ a 
legnehezebb, amiben éppen élünk. Gondol-
junk a Móricz Zsigmond írásaiban szereplő 
korszakra – mintha ma lenne. Úgyhogy abból 
a világból kell a legjobbat kihozni, amibe szü-
lettünk – és ez a gondolkodásunkon, alapvető 
emberi értékeken múlik. 

Török Péter

2012 márciusában avatták fel a Székelykaput 
Maroshegy határában
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Családias a hangulat a Gárdonyi Géza Művelő-
dési Ház és Könyvtárban. A munkatársak ked-

vesek és elhivatottak, sőt, még Mása, a macska is 
várja a látogatókat. A programok széleskörűek, 
városrészi rendezvények, író-olvasó találkozók, 
kiállítások, meseíró pályázatok, klubok, táborok 
és többféle szolgáltatás közül választhatnak kicsik 
és nagyok. 

– Mennyire van létjogosultsága a mai világban 
egy művelődési háznak?

– Azt gondolom, hogy egyre nagyobb szükség van 
rá – mondja Iszkádi Erika intézményvezető. – Az 
emberek tudják: ha eljönnek hozzánk, színvo-
nalas művelődési és kikapcsolódási lehetőséget 
biztosítunk, legtöbbször térítésmentesen. Az 
elmúlt években számos új kezdeményezéssel él-
tünk, és új szolgáltatásokat vezettünk be. Évente 
visszatérő programjaink, rendezvényeink immár 
beépültek a város kulturális életébe. Továbbra 
is fontosnak tartom megtartani és továbbvinni 
az intézmény arculatát nagyban meghatározó 
egyedi rendezvényeit, ugyanakkor tervezzük 
néhány új elgondolás, ötlet megvalósítását is. 
Célunk, hogy a jövőben is biztosítani tudjuk te-
vékenységeink színvonalát, a helyi közösség 
igényeihez igazodva újakat teremtsünk, részt 
vállaljunk a városi nagyrendezvények szervezé-
sében és lebonyolításában. Fontos kiemelni még 
a műhelyeket, klubokat, amelyekkel találkozási 
helyet biztosítunk az itt élőknek, az összetarto-
zás élményét nyújtva. A mai világban pedig ezek 
egyre fontosabbá válnak.

– Ezeken kívül még milyen szerepet tölt be a 
Ház?

– Ez a ház Maroshegy egyetlen közművelődési 
intézménye, alapvető feladatunk a városrész köz-
művelődési és könyvtári alapellátása. Mindezen 
túl sokrétű tevékenységet folytatunk, ilyen a 
tehetséggondozás, a városrészi, városi kulturá-
lis programok szervezése, saját szervezésű kis-
közösségek működtetése. Fontos közösségfor-
máló tényező az évente megrendezésre kerülő 
Maroshegyi „Böndörödő” nagyrendezvényünk 
és az évente négy alkalommal megrendezésre 
kerülő hagyományőrző napok. A szakmai te-
vékenységünk során fontosnak tartjuk a népi 
hagyományok megismertetését mindegyik kor-
osztállyal. Értékteremtő feladatot vállaltunk fel 
a saját kiadású könyveinkkel. A Maroshegyi Téka 
kiadványsorozatnak eddig négy kötete jelent 
meg. Terveink között szerepel egy ötödik kötet 

kiadása is, amelyet a jövő évi ünnepi könyvhé-
ten szeretnénk megjelentetni – ez a Tündérszó 
meseíró pályázatunk elmúlt hat évének díjazott 
munkáit gyűjtené egy csokorba. Az esélyegyen-
lőség biztosításáért is megteszünk mindent: a 
Maroshegyen lévő Karitász Szent Kristóf Ház 
Fogyatékkal Élők Nappali Intézményével folya-
matosan kapcsolatban vagyunk, gondozottjaik 
rendszeresen járnak a foglalkozásainkra. Kiemel-

ném még a nyári táborainkat, ahova hátrányos 
helyzetű gyerekeket viszünk. Így próbáljuk teher-
mentesíteni a szülőket, és lehetőséget biztosíta-
ni a gyerekeknek a kikapcsolódásra. Egy klub is 
alakult a fiatalokból, ez a Csatangoló nevet kapta, 
minden hónapban értékes és gazdag programo-
kat állítunk össze nekik a klub keretein belül. A 
tehetséggondozás keretében számos pályázatot 
hirdetünk meg, ilyen például a Tündérszó Nem-
zetközi Meseíró Pályázat, az Óperenciás Városi 
Meseünnep és Mesemondó Verseny, a Tollpihe 
Meseíró Verseny, a JEL-SZÓ Íróklub, a Mesék Eu-
rópából rajzpályázat.

– Meglehetősen sok programot nyújt, többfé-
le tevékenységet végez a Ház. Látogatottak is 
ezek a rendezvények?

– Természetesen. Mindig arra törekszünk, hogy 
olyan programokat kínáljunk az embereknek, 
amelyek értéket képviselnek, és felkeltik az ér-
deklődésüket, hiszen csak így van értelme a 
munkánknak. Nagy odafigyeléssel állítjuk össze 
műsortervünket.  Nagy hangsúlyt fektetünk arra, 
hogy beszélgessünk az emberekkel, érdeklődjünk 
a látogatóinktól, mik az igényeik. Kérdőíveket bo-
csátunk a rendelkezésükre, amelyeket papír ala-
pon és online módon is ki tudnak tölteni. Ez egy-
fajta visszacsatolás, milyennek találták az adott 
rendezvényt, programkínálatot, másrészt arról is 
érdeklődünk, milyen eseményen vennének részt 
szívesen, mire van szüksége az itt élőknek.  

– Nemcsak művelődési házként, hanem könyv-
tárként is funkcionálnak.

„A cél az, hogy jól érezzék magukat itt az emberek…”

Anne Frank kiállítás
2015. október 7–30.
Ismeretterjesztő kiállítás Anne Frankról, az íróról 
– az amszterdami Anne Frank Ház és a Gárdonyi 
Géza Művelődési Ház és Könyvtár Egyesület kö-
zös szervezésében.
A kiállítást megnyitja Brájer Éva, Székesfehérvár 
alpolgármestere, Maroshegy önkormányzati 
képviselője.
Vendégünk lesz Kulcsár Dorottya, az amszter-
dami Anne Frank Ház magyarországi nagyköve-
te. Közreműködik: Farkas Sarolta.
A kiállítás célja: megismertetni a diákokat Anne 
Frankkal, az íróval, továbbá népszerűsíteni az 
olvasást, a történelmet, a művészetet, és írásra 
ösztönözni a fiatalokat.
A kiállítás 2015. október 7–30. között látogatha-
tó, melyhez iskolai csoportok számára foglalko-
zások vehetők igénybe. A foglakozások regiszt-
rációhoz kötöttek.
Bejelentkezni és bővebb információt kérni a 
konyvtar@ggmuvhaz.hu e-mail címen lehet.

Országos Könyvtári Napok
2015. október 6–11.
• 2015. október 7. 16.00 óra
 Összefogás az egészségünkért – „Bababarát-

ság”
 Vida Ágnes gyermekpszichológus előadása a 

Baba-mama klub résztvevőivel.
• 2015. október 8. 10.00 óra
 Partnerségben a biztonságos életért – „Rend-

oltó”
 Előadások, bemutatók a Maroshegyi Óvodá-

soknak a Székesfehérvári Rendőrkapitányság 
és a Székesfehérvári Tűzoltóság közreműkö-
désével.

• 2015. október 9. 16.00 óra
 Olvassunk együtt! – Én és a naplóm.
 Téma: Anne Frank naplója és a naplóírás. A 

székesfehérvári Táncsics Mihály Általános Is-
kola diákjaival beszélgetünk.

• 2015. október 10. 19.00 órától – október 11. 
10.00 óráig

 Könyvtári Show Dávid Ádámmal

 Könyvtári éjszaka író-olvasó találkozóval, 
vendég: Dávid Ádám a Millenium Expressz 
című könyv szerzője.

• 2015. október 11. 10.00 órától
 Könyves Vasárnap: rendkívüli nyitva tartás, 

ingyenes beiratkozás, társasjáték-nap

Őszi Napközi a Maroshegyen!
2015. október 26-29.
Szeretettel várjuk a „Játékmester” című napközi-
be az 1-5. osztályos korú gyerekeket az őszi szü-
net időtartama alatt bármely napon, vagy akár a 
hét minden napján hétfőtől csütör-tökig 8.00 és 
16.00 óra között! A gyerekeket különböző színes 
programok várják a négy napban. A napközin 
való részvétel jelentkezéshez kötött, jelentkezni 
egy előzetes jelentkezési lap kitöltéséve lehet 
2015. október 16-ig, péntekig! A napközi napi 
díja 1.000 Ft /fő/nap, amely az étkezésen kívül 
az összes programot magába  foglalja. További 
információt nyújt Gelencsér Anett.

Tréning sorozat Pataki Zitával - Először 
Székesfehérváron! 
2015. október 24. és november 21., 
2016. január és február
A Gárdonyi Géza Művelődési Ház és Könyvtár-
ban 3 részes tréning sorozat indul 13-15 éves és 
15-17 éves korosztály számára Pataki Zita veze-
tésével, melynek témái:

1. rész: Motivácós tréning – elérjük, hogy  
 tanuljon gyermeke.

  (október, november)

2. rész: Megtanul tanulni gyermeke.
  (január)
3. rész: Erőt és kitartást kap munkájához. 
  (február)

A trénigre október 19-ig lehet jelentkezni, ma-
ximum létszáma 15fő/csoport. Bővebb informá-
ció honlapunkon: www.ggmuvhaz.hu
Pataki Zitát, az RTL Klub időjárásjelentőjeként 
ismerik a legtöbben, elismert oktatóként, 
coachként még kevesen. Sok éven át tanított, 
általános iskolától főiskolán át a felnőttokta-
tásig, így alakította ki egyedi, tudományra tá-
maszkodó, gyakorlatias módszerét. Fő eszköze 
a  pszicholingvisztika (nyelvészet és a pszicho-
lógia határa), fő területe pedig az önbizalom, 
önértékelés fejlesztés, valamint a motiváció 
(egy embert bármely célnak megfelelő cselek-
vésre ösztönzése, legyen az fogyókúra, tanulás, 
vagy életcél megtalálása). Egyéni, de leginkább 
csoportos foglalkozásokat vezet, minden kor-
osztálynak.
 
Gárdonyi Kultúrdiszkó
2015. október 25.
Október 25-én 17.00 órától 21.00 óráig tartó 
program alatt velünk lesz Sohonyai Edit író-
nő, mint klubvezető, aki olvasásnépszerűsítési 
témával várja a fiatalokat. A programon való 
részvétel jelentkezéshez kötött! Bővebb infor-
máció: 22/501-161telefonszámon. A program az 
Emberi Erőforrások Minisztériuma és a Nemzeti 
Család- és Szociálpolitikai Intézet támogatásá-
val valósul meg.

A Gárdonyi Géza Művelődési Ház és Könyvtár októberi programjai

Mása, a „dolgozó” cica
Május óta egy új lakója van a könyvtárnak. 
A HEROSZ Állatotthonból fogadták örökbe 
Mását, akinek feladata is van az intézmény-
ben. Rajta keresztül mutatják be a gyere-
keknek és a felnőtteknek egyaránt a felelős 
állattartás fontosságát. Azért a puhasága 
sem elhanyagolható, idősek, gyerekek és 
gondozottak is szívesen simogatják, dajkál-
ják Mását.

– A hagyományos könyvtári szolgáltatások mel-
lett folyamatos fejlesztéseket hajtunk végre ezen 
a területen. Nálunk a könyvek mellett DVD-t, 
társasjátékot, diafilmet és diavetítőt is lehet köl-
csönözni. Modern számítógép parkkal rendel-
kezünk egy pályázatnak köszönhetően, ennek 
segítségével szervezünk ingyenes tanfolyamot 
nyugdíjasok számára. Ez annyira sikeres, hogy 
a 2009-es indulásunk óta idén már hat csopor-
tunk van. E-Magyarország Pont is vagyunk, te-
hát segíteni tudunk például az álláskeresőknek 
önéletrajzírásban, vagy az időseknek az Erzsébet 
utalvány ügyintézésében. A könyvtár a kulturális 
programok színhelye is: kiállításokat, előadáso-
kat, könyvtári foglalkozásokat, rendhagyó órá-
kat, könyvtárhasználati vetélkedőket, könyvtári 
éjszakákat szervezünk. 

– Családiasnak tűnik a hangulat Önöknél.
– Nagyon jó kollektívánk van, az évek alatt ösz-
szekovácsolódtunk. Mindannyiunk célja az, hogy 
a Gárdonyi olyan művelődési ház és könyvtár, 
olyan közösségi színtér legyen, ahol jó lenni, és 
ahová szívesen és örömmel jönnek a látogatók. 
Ahová érdemes újra és újra visszajárni. 

Az aktuális programokról részletes információt 
talál a www.ggmuvhaz.hu honlap oldalon.

Simon Rita

Iszkádi Erika intézményvezető
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Programok, 
rendezvények

Vajon, akkor is elmennénk egy kóbor kutya 
mellett az utcán, ha ismernénk a múltját? Ha 

értenénk, mit mond a szemével? Talán jobb is, 
hogy nem értjük. Ki akar szembesülni azzal, hogy 
milyen gyarlók is vagyunk mi, emberek. De az ő 
szemükben a rettegésen túl csak hálát és szerete-
tet látunk, és csak olyan különleges embereknek 
kezdenek mesélni, mint például az ASKA menhely 
csapatának tagjai. Az ASKA vezetőjével, Molnár 
Tamásné Zsazsával beszélgettünk.

– Hogyan lesz jeltolmácsból menhelyvezető? 
– Én panelban nőttem fel, és a szüleim oda nem 
engedtek kutyát. Viszont már általános iskolás-
ként korombeli lányokkal kóbor kutyákat gyűj-
töttünk. Nálam ez genetikai dolog lehet, hogy 
az elesetteket támogatom, legyenek fogyatékkal 
élők vagy négylábúak. A jeltolmácsolást is na-
gyon szerettem. Mindkettő egy speciális kom-
munikáció, és a kutyák érdekében meg kell ta-
lálnunk azokat az embereket nekik, akik tudnak 
velük beszélgetni.

– Hogy kerülnek hozzátok a kutyák?
– A befogott kóbor kutyák 2008 óta kerülnek 
hozzánk öt megyéből, és innen csak mikrochip 
beültetés után távoznak. Bár előírás, mégis a 
kutyák hatvan százaléka nem chipes. Fehérvá-
ron is vannak notórius kutya-elhagyók, tüzelési 
időszakban kéthetente szedjük össze a kutyá-
ikat. Van, aki észre sem veszi, hogy a kertből 
meglépett a kutyája, csak amikor mi szólunk 
neki, hogy nálunk van. Megszületett a döntés 
Székesfehérváron is, hogy azok a gazdák, akik-
nek a kutyája rendszeresen megszökik, és nem 
tesznek ellene semmit, büntetésre számíthat-
nak. Vidéken ez a jó gyakorlat már évek óta mű-
ködik. Amikor valakire egy több ezer forintos 
bírságot kiszabnak, akkor elég gyorsan megja-
vítja a kerítést. Sokszor az is probléma, hogy a 
tulajdonosok kiengedik a kutyát a kapun, hogy 
hadd szaladjon, reggelre majd hazajön. Ám ha 
közben a kutya széttépi a szomszéd tyúkjait 
vagy esetleg balesetet okoz, akkor a gazdának 
nemcsak a kutya gyógyításával, hanem az autó 
javításának költségeivel, az okozott károk meg-
térítésével is számolnia kell. El kellene kezdeni 
gondolkodni a felelős állattartáson.

– Hogyan lehetne a gondolkodáson változ-
tatni?

– Én több mint húsz éve járok iskolákba gyerekek-
nek a felelős állattartásról oktatni, és ez idő alatt 
nem igazán változott a szemlélet. Sok gazda nap-

jainkban sem ivartalanítja állatait, bár már nem 
ölik meg a véletlenül megszületett kiskutyákat és 
cicákat, inkább leadják őket. Ezért van tele min-
den menhely. Probléma az is, hogy nagyon sok 
ember pénzkereseti lehetőséget lát a kutyában. 
Az anyakutyát tönkreteszik a sok elléssel, a köly-
kök pedig megfelelő oltások nélkül elpusztulnak. 
Sajnos még mindig vannak illegális kutyaviada-
lok is. A chip arra is jó, hogy az ellopott kutyákat 
könnyebben be lehessen azonosítani. Az állator-
vosoknak elő van írva, hogy mindig nézze meg a 
kutyában a mikrochipet, és egyeztesse a gazdát. 
Ha az a kutya lopott, akkor az adatbázisban meg-
jegyzésként szerepelni fog, hogy keresik. Volt 
olyan kutyánk, akinél két évvel az eltűnése után 
is a rendszerben volt még, hogy elveszett.

– Mi a titka annak, hogy sok kutyát adtok ki?
– Ha felhívnak és a kutya nyilvántartási számát 
mondják, nem tudom beazonosítani. Évente kö-
zel hétszáz kutyát adunk örökbe, pár év alatt kö-
zel tízezer kutya ment át kezeink között, így néha 
név alapján is gondolkoznom kell. Munkaidő 
után válaszolunk levelekre, közösségi oldalunkat 

hetente 80-100.000 fő olvassa, folyamatosan írjuk 
a fejleményeket. Rengeteg marketing munkát 
végzünk. Ismernünk kell a kutyákat, és elsődle-
gesen a kutya akaratát nézzük, nem a gazdiét. Ha 
nem akar elmenni a gazdával, akkor nem adjuk 
ki. Mindig a kutya választ, hogy kivel akar együtt 
élni. Most ősszel fognak jellemzően tüzelni a ku-
tyák, így készülünk arra, hogy pár hónap múlva 
megint kölyök-dömpinggel találkozunk az utcá-
kon. Remélhetőleg gyorsabbak leszünk, mint a 
hideg. Jelenleg is tizennyolc darab egyhónapos 
kölyök van nálunk. 

– Vannak kóbor kutyák a városban?
– Kóborló kutyák vannak, akik vagy megléptek a 
kertből, vagy valamilyen figyelmetlenség követ-
keztében csavarognak. Előfordul, hogy hatósági 
kobzásokban is részt veszünk: rövid láncon van 
tartva, vagy éppen nem kap enni-inni az a sze-
rencsétlen állat. A magyar mentalitásban sajnos 
még benne van, hogy ezek haszonállatok: ha 
elpusztul, majd lecseréljük. A kutyákban alapból 
nincsen benne az agresszió, nekünk kell rájönni, 
hogy mi váltja ki náluk. Nálunk utcáról bekerülő 
vagy valamilyen traumát átélt kutyák vannak, és 
ők eljátsszák, hogy sosem laknak jól. El kell tőlük 
zárni a tápot, mert bennük van az ösztön, hogy 
valamikor éheztek, és ezért addig esznek, amed-
dig ételt látnak. Ezért fel szoktuk hívni a gazdik 
figyelmét, hogy nem kell a kutyáknak mindent 
elhinni. Nálunk jellemzően főtt ételt kapnak, 
amit kiegészítünk táppal, konzervvel, és amikor 
kiadunk egy kutyát, van, hogy csak 2-3 nap éh-
ségsztrájk után hajlandó megenni a tápot.

– Alsószentivánon is vannak kutyák?
– Az a vésztartalék helyünk, amikor már itt nincs 
elég hely. Az ott levő kutyákat is hirdetjük ren-
dületlenül, de akadnak olyan kutyusok is, akik 
legalább két éve nálunk vannak. Az emberek 
sokszor az utolsó pillanatban hívnak bennünket, 
hogy el kellene helyezni az állatot. A menhelyek 
nem felfújható várak, véges a befogadó képes-
ségük. Rengeteg kutya van a menhelyeken, és 
mindenhol telt ház van. Nálunk is, pedig orszá-
gosan kiemelkedő számban adunk ki kutyát. 

Nehezíti a dolgunkat, hogy mi hatósági telep is 
vagyunk. Amíg hatósági eljárás alatt van a ku-
tya, a telepet sem hagyhatja el, és van, hogy ez 
másfél évig eltart. 

– Van együttműködés az állatvédők között?
– Vannak megélhetési állatvédők, akik visszaél-
nek mások laikusságával, és látszólag súlyos álla-
potban levő állat fotóját pénzgyűjtésre használ-
ják. A legálisan működő szervezetek száma jóval 
kevesebb, mint az illegális, szabályokat be nem 
tartó szervezeteké, még sincs felügyeleti szerv 
rájuk. Az állatvédelemhez kevés a szeretet, agy 
is kell hozzá. Ismerni kell a jogot, az állategész-
ségügyet és pszichológiát, hiszen emberekkel is 
kapcsolatban vagyunk. 

– Mi a helyes viselkedés, ha például kóbor ku-
tyával találkozunk?

– Ha valaki lát egy kóbor kutyát, nagy segítség, 
ha ott tud maradni és meg tud várni bennünket. 
Mi minden hívásra elindulunk, és az forgalom-
függő, hogy mikor ér ki az autó. Fontos, hogy ne 
kergesse, és ne akarja senki megfogni, mert ak-
kor a mi munkákat nehezíti, és nem lehet tudni, 
hogyan reagál az állat a helyzetre. Nekünk van-
nak meg az eszközeink és a szakmai tudásunk a 
mentéshez. Önkénteseink a kutyák nevelésében, 
szocializációjában, gazdakeresésében segítnek. 
Örülünk, ha valaki pénzzel, étellel, szőnyeggel 
vagy a mindennapos főzések miatt fával támogat 
bennünket. A kutyák a szombat délelőtti sétákon 
megtanulnak viselkedni, megszokják a pórázt - 
talán azért is tudunk sok kutyát kiadni, mert „ké-
szen” vannak. Az emberek igyekeznek segíteni az 
állatokon, de nem mindig a helyes módon teszik. 
Sokszor éjszaka érdeklődnek telefonon egy ku-
tya után. Volt, aki azért hívott bennünket, mert 
éjjel az utcán követte egy macska, és most mit 
csináljon? Egyik évben a fecskék nem repültek 
el, ezért azt kérte egy lakos, hogy szedjük össze a 
fecskéket, és adjuk fel postán... Hálásak vagyunk 
minden felajánlásért, de ha valaki valóban segí-
teni akar nekünk, vegye figyelembe, hogy azzal 
segítsen, amit mi kérünk.

Zsida-Domokos Andrea

„Az állatvédelemhez kevés a szeretet,
agy is kell hozzá…”

Október 9. 19:00
Piros Ruhában, Szerelemben
Igéző – Basa utca 1. 
Egyórás versszínházi est a legendás költő-
házaspár, a 101 éve született Weöres Sán-
dor és a tizenegy éve elhunyt Károlyi Amy 
műveiből válogatva. Szerelmük történetét 
meséli el az előadás megismerkedésüktől 
a halálukig, verseik és prózarészleteik 
egymásra válaszolgatásával, miközben 
kibomlik a két életmű mögötti két szemé-
lyiség és viszonyuk. A költőházaspárt a 
sokoldalú színészházaspár, a színésznő-
hegedűs Tallián Mariann és a színész-költő 
Lázár Balázs formálja meg. 

Október 9. 20:00
Bágyi Balázs New Quartet Feat. 
Lubos Soukup
Szabadművelődés Háza – Fürdő sor 3.
Bágyi Balázs New Quartet lép fel (Ávéd 
János - szaxofon, Oláh Dezső - zongora, 
Oláh Péter - bőgő, Bágyi Balázs - dob).
Az este vendége Lubos Soukup cseh 
származású, Dániában élő szaxofonos-
zeneszerző, a mai európai jazz-színtér 
kiemelkedő alakja. A Bágyi Balázs New 
Quartettel közös magyarországi turnéja 
alkalmával lép fel Székesfehérváron.
A belépő diákoknak és nyugdíjasoknak 
500 Ft, felnőtteknek 800 Ft.

Október 10. 10:00
Nagy Rajzolás – Családi Nap
Városi Képtár – Deák Gyűjtemény
Oskola utca 10. 
A Big Draw című nemzetközi programhoz 
kapcsolódóan közös rajzolásra várjuk a 
családokat, baráti társaságokat, alkotni 
vágyókat, ahol egy közös nagy kép elkészí-
tésében vehetnek részt. 

Október 10. 19:00
Vox Mirabilis
Kamarakórus Hangversenyek
Jézus Szíve templom – Rákóczi utca 32.

A VoxMirabilis Kamarakórus idén - az 
ötödik évadukban – is igazi különleges és 
színes zenei csemegékkel készült a komoly-
zene iránt érdeklődőknek. Az első koncert 
október 10-én lesz a Jézus Szíve temp-
lomban. Dobszay Péter orgonaművész 
vendégszereplésével az együttes ortodox 
egyházi műveket fog előadni „Aranyban 
úszó meleg gyertyafény” címmel.
Következő előadások időpontjai: 
2015.12.12. 19:00; 2016.01.30. 19:00;
2016.04.02. 19:00

Október 12. 17:30
Dr. Vekerdy Tamás előadása
Művészetek Háza III. Béla király tér 1.
Témája: Mit tegyek, ha iskolába megy a 
gyerekem? Mit tegyek, ha itt a kamaszkor? 
Jegyek ára: 2500 Ft 

December 14-ig minden
hétfőn 17:00-tól
Gerinctorna
Köfém Művelődési Ház – Verseci utca 1-15. 
Kiscsoportos preventív jellegű gerinctorna 
indul gyógytornász vezetésével, mellyel 
átmozgathatjuk a gerincet, és néhány 
erősítő gyakorlatot is elvégezhetünk.
A tornára előzetes bejelentkezés szükséges, 
melyet Kozákné Papp Gabriella, okleveles 
gyógytornász, dinamikus jógaoktatónál 
tehetnek meg a +36-30/300-4377-es tele-
fonszámon. Részvételi díj: 1000 Ft/alkalom

Molnár Tamásné Zsazsa, az ASKA vezetője Sábával, az 5 hónapos ebbel

Misi, a 10 éves Husky, 6 éve a menhely lakója
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Programajánló
Gyerekzsivaj fogad. A folyosón népi kiállítás, 

a szobákban mini bútorok, kicsi székek, kicsi 
asztalok, kicsi padok. Eltéveszthetetlenül egy 
óvodában járok. „Mindjárt jön az intézményve-
zető. Éppen az egyik gyerekkel van”- mondja egy 
kedves hölgy, én pedig türelmesen várok. Pár 
perc múlva jön is mosolyogva Békésiné Kimiti Ág-
nes, a Maroshegyi Óvoda igazgatója.

– Ezek szerint nem csak intézményvezetőként 
funkcionál.

– Abszolút. Néha szükség van rám, és szívesen 
megyek. A gyerekek is elfogadnak. A beszoktatós 
kicsiknél többször is bent vagyok, főleg év elején, 
amikor egyszerre 3-4 gyerek is sír, és csak egy ne-
velő van velük. 

– A Maroshegyi Óvoda az „Óvodai nevelés a 
művészetek eszközeivel” program bázisóvodá-
ja. Ezt olvastam a bejárati ajtón. Ez mit jelent?

– Régebben minden óvoda központi program 
szerint működött, majd 1997–98-ban változás állt 
be, és mindegyik intézménynek saját programot 
kellett írnia, vagy választania. Mi egy már meglé-
vő program egyes elemeit adoptáltuk 2000 körül, 
mégpedig Nagy Jenőné „Óvodai nevelés a művé-
szetek eszközeivel” programját. Aztán rájöttünk 
arra, hogy jól tudunk vele dolgozni, és mindegyik 
félnek jót tesz, a gyereknek, a szülőnek, az óvó-
nőnek egyaránt. 

– Mitől bázisóvoda?
– Ez azt jelenti, hogy a megyében működő ha-
sonló óvodákat mi fogjuk össze. Évi egy-két 
alkalommal bemutató foglalkozásokat és to-
vábbképzéseket szervezünk, a megyében ez-
zel a programmal dolgozó óvodáknak, a benne 
dolgozó óvó néniknek, de szívesen látunk és 
fogadunk olyan kollégákat is, akik nem ezzel a 
programmal dolgoznak, csak szeretnének be-
tekintést nyerni. Több alkalommal meghívtuk 
Nagy Jenőnét is ezekre az alkalmakra, és már az 
ő engedélyével képezhetjük a programra az ér-
deklődő kollégákat. Fejér megyéből Sárosd, Vál, 
Iváncsa, Alcsútdoboz, Székesfehérváron pedig a 
Felsővárosi Óvoda tartozik hozzánk a program 
szerint.

– Mit jelent ez a program a gyakorlatban?
– A művészeti nevelés például abban nyilvánul 
meg, hogy amikor érkeznek reggel és távoznak 
délután a gyerekek a szülőkkel, klasszikus zene 
szól a folyosókon. Hetente többször tornázunk 
a gyerekekkel komolyzenére selymekkel, szala-
gokkal. Nem kell, hogy a kisgyerek megtanulja, 
melyik zene szól, ki szerezte. Elég, ha csak hallja. 
Vagy például olyan verseket is elmondanak nap-
közben az óvó nénik, amelyeket nem kell meg-
tanulniuk, csak hallgatniuk. Elmondják, hogy ezt 

egy költő írta, elmeséli, miről szól. Ilyenkor álta-
lában tátott szájjal hallgatják a gyerekek az óvó 
nénijüket. Ovigalériánk is van. Két-három havon-
ta hívunk egy művészt, aki elhozza pár művét, 
ezeket kiállítjuk, és ő maga mutatja be a gyere-
keknek, mit hogyan készített, miről szól a mun-
kája. Ápoljuk a néphagyományokat is, a folyosón 
most is lehet látni régi bútorokat, használati tár-
gyakat. Ezeket különböző felajánlásokból gyűjt-
jük össze, és több hónapon keresztül láthatóak. 
Mikrocsoportokban dolgozzuk fel a témákat, az 
óvó nénik 6-8 fős csoportokban beszélik meg a 
gyerekekkel, mit látnak, mi mire való, és mind-
egyik gyerek felteheti a kérdéseit.

– A tehetséggondozás ezeken kívül másban is 
megnyilvánul Önöknél?

– Igen, 2012 óta tehetségpont is vagyunk, és 2015. 
szeptember 12-től pedig Kiválóan Akkreditált 
Tehetségpont. Ez azt jelenti, hogy több műhe-

lyünk is van, ahova a nagycsoportos gyerekeink 
járnak. Minden gyerek tehetséges valamiben, mi 
pedig megkeressük bennük a tehetségcsírát. Az 
óvónők javaslatai alapján különböző művészeti 
csoportokba osztjuk a gyerekeket. Van nálunk 
kézműves, mozgásos, zenei, logikai és bábmű-
hely. Őket óvodai időben, mikrocsoportokban 
külön foglalkozásokban részesítünk. Az elkészült 
alkotásokból kiállításokat szervezünk, valamint 
az ének- és tánccsoportok a kerti partinkon mu-
tathatják be mit tanultak.

– Mit visznek tovább a gyerekek ebből a művé-
szetszeretetből? Hol tudnak majd tovább fej-
lődni, miután kikerülnek az óvodából?

– A művészet szeretete nem vész kárba, mert 
olyan alapot kapnak a gyerekek, amely majd 
később jön elő, hiszen már ott van a fejükben, 
a kezükben.  Azt tapasztaljuk, hogy nyitottab-
bak lesznek a gyerekeink azáltal, hogy műhely-
be járnak. Hiszen ilyenkor kijönnek a saját, zárt 
csoportjukból, más gyerekekkel is találkoznak.
Nagyon jó a kapcsolatunk a Táncsics Mihály 
Általános Iskolával, sok gyerekünk megy oda. 
Közös tantestületi üléseink is vannak, és átad-
juk a tanító néniknek, hogy melyik gyerek hol 
tart, mit tanult, és azt lehetőség szerint tovább 
fejlesztik az iskolában. A tehetséges énekeseink 
a Kodály Zoltán Általános Iskolába, a rajzosaink 
pedig a Munkácsy Mihály Általános Iskolába 
mennek. 

– Amikor bejöttem az óvodába, elmentem egy 
levendulás kert mellett.

– Igen, zöld óvoda is vagyunk. Minden évben le-
szedjük közösen a levendulát, csokorba kötjük, 
vagy kis zsákocskákba tesszük. Ezekkel illatosít-
juk a mosdókat. Illetve az elhelyezkedésünkből 
adódóan kihasználjuk a Sóstói tanösvény nyúj-
totta lehetőségeket. Minden évszakban tervsze-
rűen kimegyünk, és megnézzük, hogyan változik 
a természet. Ezen kívül szelektíven gyűjtjük a hul-
ladékot, és elemgyűjtő konténerünk is van.

– Sok gyerek van Maroshegyen?
– Igen. A családi házas övezetben egyre több a 
gyerek, ezért is volt szükség az óvoda bővítésére. 
Nyolc csoportunk van, mindegyik teltházas, egy-
egy csoportban 27-28 gyerekkel. Volt olyan év, 
hogy harmincöt-negyven körzetes gyereket is el 
kellett utasítanunk, mert már nem volt helyünk. 
A 125 millió forintos felújítás a város költségve-
téséből valósult meg. Az 500 négyzetméteres új 
szárnyban két csoportszobát alakítottunk ki, vi-
zesblokkokkal. A modern eszközökkel felszerelt 
tornaterem pedig a mozgást szolgálja majd, erre 
nagy szükségünk volt. A város az épület bővíté-
sén túl további 10 millió forintot biztosított a szo-
bák berendezéseire, illetve a különböző bútorok, 
eszközök játékok beszerzésére. A terveink szerint 
a két új csoportszoba elé közvetlen kijárással egy 
kis játszóteret is kialakítunk.Ezzel az eddigi 221 
gyerek mellé további 50 kiscsoportos óvodást 
tudtunk felvenni az idén. Reményeink szerint ok-
tóber első hetében már meg is indulhat az élet 
az új épületben. Köszönjük mindezt a városnak 
és Brájer Éva alpolgármester asszonynak, aki 
Maroshegy képviselőjeként rengeteg segítséget 
nyújt nekünk. 

Simon Rita

A művészetek óvodája
Október 8. 15:00
Ipari örökségeink megőrzése
– A királysori fűtőerőmű bejárása
Széphő Zrt. Porta – Királysor 1/b
Az Alapítvány a Magyar Műemléki Topográ-
fia Támogatására június óta dolgozik azon a 
nagyszabású terven, miszerint Székesfehérváron 
létrejöjjön egy, a város iparát bemutató múzeum. 
A négy alkalomból álló programsorozat második 
rendezvényén egy félórás vetítéssel egybekötött 
bemutatón vehetnek részt, mely során megismer-
hetik a villanygyár történetét alapításától napja-
ink fűtőerőművéig, majd Koós László hőtermelési 
üzemvezetővel járjuk be az erőmű épületét. 
A séta üzemi területen lesz, ezért kérjük, hogy fo-
kozott óvatossággal közlekedjenek. A program-
hoz előzetes regisztráció szükséges, mivel a hely-
színen csak 30 főt tudunk fogadni. Jelentkezését 
az alábbi elérhetőségek valamelyikére kérjük:
E-mail: topografia@echomail.hu
Telefon: +36-30/607-4729

Október 8-9-10-11.
Mozinet filmnapok
Barátság mozi – III. Béla király tér 1. 
Kilenc külföldi fesztiválsiker magyarországi pre-
mierje várja az érdeklődőket az ötödik Mozinet 
filmnapokon a Barátság moziban. A Magyar-
országon először látható, de nemzetközileg 
már jelentős visszhangot kiváltó premierfilmek 
vetítésén kívül jelentős külföldi alkotók – rende-
zők, színészek – is részt vesznek az eseményen. 
Beszélgetések, közönségtalálkozók, koncertek is 
gazdagítják majd a programot, amelyen 9 olyan 
filmet mutatnak be, amelyek először láthatók 
Magyarországon az országos moziforgalmazás 
előtt. A premierfilmek mellett a filmnapok 
hagyományaihoz híven néhány korábbi sikerfilm 
is újra terítékre kerül, mint például a Saul fia, az 
Eszeveszett mesék és a Büszkeség és bányászélet.
További információ a www.baratsagmozi.hu 
oldalon!

Október 8.  15:00
Gerincvédelem a mindennapokban 
Aranybulla Könyvtár olvasóterme
Köfém-lakótelep 1. 
Varga Terézia és Pap Viola – Hévízgyógyfürdő és 
a Szent András Reumakórház gyógytornászai – 
könyvbemutatóval egybekötött előadása. A kö-
tet szerzőinek célja, hogy az általuk bemutatott, 
a gerincet tehermentesítő, kedvező mozdulatok 
begyakorlásával a gerincbántalmakkal küzdők 
képesek legyenek önmaguk tudatos megfigye-
lésével a régi, rossz beidegződéseket elhagyni, s 
a tanultakat a mindennapokban rutinszerűen 
alkalmazni.

Október 8. 15:00
Egészséges táplálkozás
– Pozsonyi Zsuzsanna előadása
Vörösmarty Mihály Könyvtár Széna téri Tag-
könyvtár – Széna tér 16. 
Az Országos Könyvtári Napok keretében meg-
rendezett ingyenes előadás.

Október 9. 
Kállay-Saunders Band Feat. Deniz
FEZEN Klub – Takarodó út 1. 

Október 9. 10:00
Babszem Jankó 
Aranybulla Könyvtár olvasóterme
Köfém-lakótelep 1.
A Ziránó Színház előadásában az ismert magyar 
népmese elevenedik meg a vásári bábjáték 
hagyományait követve, a kesztyűs-báb abszurd 
humorával, a közvetlen mesemondás élményével. 

Október 30-ig, péntekenként 18:00
Paraba Swing Club
Paraba – Jancsár köz 4. 
Péntekenként szeretettel várnak a Parabába 
mindenkit, aki intenzív swing „tanfolyam” kere-
tében szeretné megismerni a ’20-as, ’30-as évek 
stílusát! Minden pénteken tánctanítás 18:30-tól, 
majd zene és zene és zene. 
További információ a +36-20/394-0414 –es szá-
mon vagy azatihook@gmail.com címen kérhető.

Békésiné Kimiti Ágnes, a Maroshegyi Óvoda igazgatója
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E gy gyermekszerető pedagógusokkal teli, 
gyermekbarát iskola, mely könnyen megköze-

líthető, színes, vidám és tele van optimizmussal. 
Központi szerepet tölt be Maroshegy városrész 
területén. Ez a Székesfehérvári Táncsics Mihály 
Általános Iskola. Négyszáz gyerek jár jelenleg ide, 
negyven, szakmailag felkészült, innovatív peda-
gógus oktatja, neveli a rájuk bízott gyerekeket 
Csimáné Kiss Ilona igazgatónő irányítása alatt.

– Mindig is pedagógus akart lenni?
– Amióta bekerültem az általános iskola rend-
szerébe, soha nem akartam más lenni, csak pe-
dagógus. Szüleim ugyan el akartak tántorítani 
a gyógyszerész szakma irányába, de én erős 
elhivatottságot éreztem a pedagógus pályá-
hoz. Az ember, amikor azt csinálja, amit szeret, 
akkor azt gondolom, a helyén van. Az idén a 33. 
évemet kezdtem meg ebben az iskolában. Húsz 
év igazgatóhelyettesi munkakör után ötödik 
éve igazgató vagyok. Ezt a feladatot is szívesen, 
lelkesen végzem, de felüdülést jelent, hogy van 
néhány órám egy héten, és 45 percig csak a gye-
rekekre tudok koncentrálni. Környezetismeretet 
és erkölcstant tanítok. Ezeken az órákon sokat 
beszélgetünk gyerekekkel a természetről, a 
környezetvédelemről, szokásokról, tulajdonsá-
gokról, elfogadásról, szeretetről. Hiszek abban, 
hogy nyomot hagynak a gyerekekben a feléjük 
közvetített értékek, s ha a szülők ebben part-
nereink, akkor velük együtt értékes emberekké 
neveljük tanulóinkat. 

– Milyen a légkör az iskolában?
– Gyermekközpontú iskola vagyunk. Az a célunk, 

hogy a tanulás öröm legyen a gyerekek számá-
ra. Mindent a gyermekekért teszünk, progra-
mokat szervezünk, kirándulni visszük őket. A 
nevelőtestület egy lelkes, összetartó, egymást 
kedvelő közösség. Szoktunk együtt kirándulni, 
színházba, kiállításra menni. Idén a maroshegyi 
Böndörödőn való részvételünk is ezt az össze-
tartozást erősíti.

– Miben mások a mai fiatalok?
– Nem ők mások, hanem változott a világ, a 
társadalom – értékválságban élünk. Nehéz el-
igazodniuk az őket érő hatások között.  A mai 
fiatalok szinte a telefonon élik a napjuk zömét. 
Régen egy farsangi rendezvényt lelkesen vár-
tak a gyerekek, ma a személyes kapcsolatok 
kialakítása, az egymással történő személyes 
kommunikáció háttérbe szorul. Nem járnak 
olyan szívesen közösségi programokra, hiszen 
az interneten vagy telefonon is tudnak beszélni 
a barátaikkal. Nem gondolnak bele, milyen ve-
szélyeket rejthet, ha megosztanak egymással 
képeket e-mailben vagy közösségi oldalakon. 
Próbáljuk őket az eszközök intelligens, etikus 
használatára tanítani. Ebben a felgyorsult vi-
lágban hamar jutnak információkhoz. Emellett 
elég nehéz olvasóvá nevelni a mai fiatalokat, 
hamar unalmasnak találnak időigényes tevé-
kenységeket. De kíváncsiak, értelmesek, fejlőd-
nek, változnak. Muszáj nekik mintákat adnunk, 
miközben rugalmasnak, nyitottnak kell marad-
nunk. Aki gyermekekkel foglalkozik, lelkében 
nem öregedhet meg. Mindenben a pozitívu-
mot keressük, a jót, és ezt is próbáljuk átadni 
a gyerekeknek. Az iskolában, hiszen ökoiskola 

„Mi nem osztályt és tantervet tanítunk,
hanem gyerekeket…”

is vagyunk, bevezetésre került a szelektív hul-
ladékgyűjtés. A Vöröskereszt bázisiskolájaként 
véradást szervezünk, és még hosszan sorolhat-
nám. Biztos vagyok benne, hogy a gyerekek 
egy része felnőttként is tovább viszi ezeket a 
szokásokat. 

– Miért működik jól az iskola?
– Mert közös cél vezérel benne mindenkit: a ránk 

Szülők iskolája

Új programot indított idén nyáron a Fejér Me-
gyei Család, Esélyteremtési és Önkéntes Ház 
Székesfehérváron. A „Szülők iskolája” célja, 
hogy szakszerű nevelési, fejlesztési tanácsok-
kal segítsék a családok mindennapi problémá-
inak megoldását. 
A programsorozat pedagógus, óvodapedagó-
gus, gyógypedagógus, gyermekpszichiáter, 
gyermek neurológus, pszichológus szakembe-
rek bevonásával valósul meg. Az állandó előadó 
mellett minden alkalomra más-más szakember 
beszél az adott témáról. A Szülők iskolájába a 
megyében élő bölcsődés, óvodás és kisiskolás 
korú gyermekek családjait várják. A program 
ideje alatt gyermekfelügyeletet biztosít a CSEÖH 
szakember bevonásával. Ha az érdeklődők között 
fogyatékossággal élő gyermeket nevelő szülő is 
jelentkezik, a gyermekfelügyeletet gyógypeda-
gógus látja el.
Az iroda a 06 30/380-7943 telefonon várja az 
érdeklődők jelentkezését.

A következő hónapok témái:
2015. október:
Magatartás és tanulási zavarok, viselkedésprob-
lémák kezelésének lehetőségei – A funkcionalitás 
korlátai autizmus spektrum érintettségben
Előadó: Dr. Halász József gyermekpszichiáter

2015. november:
Korai felismerés. Milyen tünetek-panaszok ese-
tén keressünk fel gyermek neurológust? 
Előadó: Dr. Deák György gyermek-neurológus

Családbarát programok
Pedagógiai szakszolgálat Agárdon

Bizonytalan abban, hogy gyermeke megfelelő-
en fejlődik-e? Nem érti, gyermeke miért nem be-
szél még mindig, vagy beszédét miért nem lehet 
érteni? A gyermeknevelésről szóló internetes cik-
kek még jobban összezavarják? Magára maradt 
kérdéseivel? Kérje szakember segítségét!
A Tóparti Szakambulancia és Tóparti Pedagógiai 
Szakszolgálat szeretettel várja azokat a szülőket, 
akik 0-6 éves korú gyermekük fejlődésével kap-
csolatos aggodalmaikkal, kérdéseikkel keresik 
fel őket.
Módszerek: 
Az állapot felmérése, diagnózis felállítása 
szükség esetén komplex vizsgálattal: gyer-
mekgyógyászati – neurológiai – pszichiátriai – 
pszichológiai – gyógypedagógiai – konduktív 
pedagógiai  vizsgálat, szükség szerint: ultra-
hang diagnosztika
Terápiás és fejlesztő foglalkozások: 
- Pszichoterápia: érzelmi stabilitás, önértékelés 

növelése, alkalmazkodó- és megküzdő kész-
ség fejlesztés, mese- és báb-terápia

- Mozgásfejlesztés: gyógytorna, szenzomotoros 
tréning, hidroterápia

- Logopédiai prevenció és terápia
- Gyógypedagógiai fejlesztés
- Konduktív pedagógiai fejlesztés
- Dévény-terápia
- Tanácsadás, szülősegítő szolgáltatások bizto-

sítása
Bejelentkezés telefonon, munkanapokon 8-16 
óráig: +36 30 7018747 vagy e-mail-ben:
jelentkezes@toparti.hu

Új lendülettel folytatódik ettől a tanévtől 
a drogprevenciós és újraélesztési iskolai 

program Székesfehérváron. Az Alcoa Alapít-
vány támogatásával zajló projektben eddig 
ötezernél is több fiatalt oktattak arra, hogy 
mit kell tudniuk a kábítószerekről, azok 
hatásairól, hogyan mondjanak nemet a 
használatra, illetve miként tudnak segítsé-
get kérni a hatóságoktól, és újraéleszteni 
valakit egy fogyasztás okozta vészhelyzet-
ben. A szervező Humán Szolgáltató Intézet 
várja a bekapcsolódni kívánó általános és 
középiskolások jelentkezését. 

Az általános iskolák 7-8. évfolyamo-
sainak, továbbá a középfokú intézmé-
nyekben tanulóknak szóló program idén 
januárban indult az Alcoa Alapítvány 
támogatásával, a Humán Szolgáltató In-
tézet koordinálásával Székesfehérváron. 
A cél az volt, hogy a programban részt-
vevő mintegy 7500 fiatal tudjon nemet 
mondani a drogokra, és tudjon segítsé-
get kérni vészhelyzetben. A felhíváshoz 
eddig számos iskola csatlakozott, közel 
5200 diákkal.

„Az új tanév indulásával ismét sze-
retnénk felhívni a figyelmet a program lé-
tezésére és a kapcsolódás lehetőségére. Fontos 
számunkra, hogy a gyermekeink milyen egészségi 
állapotban vannak, milyen nevelésben részesül-
nek. A város nagyon sok figyelmet és anyagi esz-
közt fordít a kábítószer-fogyasztás megelőzésére, 
kezelésére a KLIK Székesfehérvári Tankerületének 
közreműködésével. Köszönettel tartozunk továb-
bá az Alcoa Alapítványnak a program támogatá-
sáért” – mondta el a programról Östör Annamá-
ria egészségügyi és sporttanácsnok. 

A székesfehérvári iskolák 70 százalékában célba 
ért a programra történő felhívás, az intézmények 
éltek a lehetőséggel. Van olyan iskola, melynek 
mind a 16 osztályában megtartották az oktatást, 

sőt, egyes tantestületek is részt vettek a képzés-
ben. A szervezők a 2015/2016-os tanév indulásá-
val új lendületet kívánnak adni a programnak, és 
arra buzdítják az intézményeket, a tanárokat és 
a szülőket, hogy használják ki a program kínálta 
kivételes lehetőséget.

Az iskolák az egeszseg.hszi@gmail.com cí-
men, továbbá a 22/328-898, és a +36/20-441-
66-69-es telefonszámon jelentkezhetnek a 
programra.

Folytatódik a drogprevenciós 
és újraélesztési iskolai program 
Székesfehérváron

Csimáné Kiss Ilona, a Táncsics Mihály Általános Iskola  
igazgatónője

bízott gyerekek nevelése, oktatása, a gyermeki 
személyiség sokoldalú fejlesztése. A kollégáim 
nagy szaktudású, gyermekszerető pedagógu-
sok, büszke vagyok rájuk. Tehetséggondozásra 
elég sok energiát fordítunk szakkörök kereté-
ben. Annak vagyok a híve, hogy teremtsünk a 
gyerekeknek minél több lehetőséget, progra-
mot, hogy kipróbálhassanak különböző tevé-
kenységeket, és hagyjuk, hogy ők döntsenek 
később, mi érdekli őket igazán. Korcsolyázni, 
néptáncra tanítjuk őket, sakkszakkör, asztalite-
nisz, rajz, torna, honvédelmi szakkör, kézműves 
szakkör, énekkar működik az iskolában, dráma-
pedagógiai foglalkozásokat tartunk. Idegen 
nyelvvel és informatikával ismerkedhetnek a 
tanulók, már első osztálytól. Nagy segítség a 
szülőknek, hogy a gyerekek itt helyben tanul-
hatnak különböző hangszereken játszani, nem 
kell beutazniuk a városba. Igyekszünk meg-
újulni, pályázatokban részt venni, hogy minél 
több lehetőséghez jussanak tanulóink. A Határ-
talanul című pályázatnak köszönhetően tavaly 
a hetedikesek Erdélybe utazhattak. Minden 
gyermekhez megkeressük az utat, akinek szük-
sége van rá, egyéni haladási tempót biztosítunk 
számára. Minden gyermeknek meg kell adni 
az esélyt, hogy képességeihez mérten fejlőd-
hessen. A felzárkóztatást fejlesztő pedagógus 
és gyógypedagógusok is segítik. Jó érzés látni, 
hogy az itt végzett diákok megállják a helyüket 
középiskolákban is, és szívesen visszalátogat-
nak iskolánkba. Ilyenkor azt érzem, hogy nem 
volt felesleges a sok befektetett munka.

Zsida-Domokos Andrea

A héten érzékenyítő kiállítás nyílik a témában a 
Fehérvári Civil Központban, melyet a Székesfehérvári 
Kábítószerügyi Egyeztető Fórum ajánl az érdeklődő 
fiatalok, szülők, pedagógusok figyelmébe

A programok megjelentetése a Családi értékek a Fehérvári Polgárban című,
CSP-CSBO-15-A-23888 számú pályázat keretében valósul meg.
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Stratégiai partnerségi megállapodást kö-
tött szeptember végén a Harman Becker 

Gépkocsirendszer Gyártó Kft. és a dinamikusan 
fejlődő, innovatív Óbudai Egyetem, amely 135 éves 
tradíciójával korszerű tanulási, kutatási lehetősé-
geket kínál. A megállapodást dr. Györök György, az 
Óbudai Egyetem Alba Regia Műszaki Kar dékánja 
és dr. Karaszek Szabolcs, a Harman Becker Kft. HR 
igazgatója írták alá. Az eseményen Székesfehér-
vár Megyei Jogú Várost Mészáros Attila alpolgár-
mester képviselte. 

A Harman Becker Gépkocsirendszer Gyártó 
Kft., valamint az Óbudai Egyetem Alba Regia 
Műszaki Kara megállapodás aláírásával fejez-
ték ki hosszú távú stratégiai partnerségüket 
és elköteleződésüket Székesfehérvár és tér-
sége társadalmi-gazdasági fejlődése iránt. A 
startégiai partnerség számos együttműködési 
lehetőséget foglal magában. 

Ahogy Mészáros Attila alpolgármester kö-
szöntőjében fogalmazott: mindig ünnepnap, 
amikor egy ilyen rendezvény zajlik, és sze-
rencsére nem telik el úgy hónap Székesfehér-
váron, hogy a város vezetése ne látogasson 
el valamelyik partneréhez, úgy, mint most a 
Harman Becker Kft.-hez. Elmondta, hogy ami-
kor néhány évvel ezelőtt a geoinformatikai kar 
veszélybe került, akkor kezdték el az állammal 
és az Óbudai Egyetemmel a közös gondolko-
dást azon, hogy hogyan tudnák azt a munka-
erőhiányt kielégíteni, amit a városban műkö-

dő cégek jogosan jeleztek az önkormányzat 
felé. A válasz az Óbudai Egyetemen az Alba 
Regia Műszaki Kar megalapítása volt. Az al-
polgármester szerint minden felmerülő céges 
igényre igyekeznek napi válaszokat adni, akár 
a képzési struktúrák, akár az egyéb kapcsolódó 
szolgáltatások terén. Megköszönte a Harman 
Becker Kft.-nek, hogy az együttműködési meg-
állapodás létrejöhetett. Hangsúlyozta: „Ezek az 
együttműködések csak akkor tudnak magas 
szinten működni, hogyha minden szereplő 
Székesfehérváron van.  A cég, az egyetem és 
természetesen a hallgatók is, akik így mind 
elméleti, mind gyakorlati téren magas szintű 
képzést kapnak.”      

Dr. Györök György dékán elmondta, hogy 
a Harman Becker Kft. és az Óbudai Egyetem 
között kollegiális és jó kapcsolat áll fenn. Az 
együttműködés lényegét úgy írta le: „A rend-
szernek egyik főszereplője maga a város, amely 
mindig fejlődni és növekedni akar; másrészt az 
ipar, ami a nemzetközi mezőnyben folyama-
tosan megméreti magát – mindkettő letéte-
ményese, a minőségi és mennyiségi fejlődés 
záloga a műszaki értelmiség. A modell harma-
dik szereplője az egyetem. A három szereplő 
egymásra találása annak az igenlése, hogy az 
egyetem nem képezhet a várostól és az ipartól 

A székesfehérvári közgyűlés döntése értelmé-
ben 2016 áprilisában elindulhat a Sóstói Sta-

dion rekonstrukciója, melynek keretében a legmo-
dernebb kritériumoknak megfelelő, 14 000 néző 
befogadására alkalmas stadion épül fel, emellett 
számos fejlesztésre is sor kerül a városrészben. 
Mint elhangzott: a sportszakmai tervezés a Video-
ton FC igényeit figyelembe véve, velük egyeztetve 
zajlott. A projekt szervesen kapcsolódik a Sóstó 
Természetvédelmi Terület megmentéséhez, amely 
3 milliárd 850 millió forintos állami támogatással 
valósul meg. 

2017 júniusában fejeződhetnek be a Sóstói 
Stadion rekonstrukciós munkái, melyek végez-
tével multifunkcionális létesítmény várja majd 
az érdeklődőket. A stadion megújításával teljes 
városrészi rehabilitációt hajtanak végre, emel-
lett a projekt szervesen kapcsolódik a Sóstó 
Természetvédelmi Terület megmentéséhez 
is. Székesfehérvár polgármestere, dr. Cser-
Palkovics András szerint hatalmas jelentőség-
gel bír a nagyszabású fejlesztés. Mint mond-
ta: „Fontosnak tartom kiemelni, hogy a Sóstói 
Stadion rekonstrukcióját követően fantasztikus 
hangulatban vehetnek részt a mérkőzéseken a 
játékosok és a szurkolók is. A létesítmény mul-
tifunkcionális jellegét jól bizonyítja, hogy a 
sporton kívül koncerteket vagy egyéb kulturá-
lis eseményeket is tudunk majd itt rendezni. A 
stadion megújításán túl természetesen kiemelt 
szereppel bír a Sóstó Természetvédelmi Terület 
megmentése is, amelynek köszönhetően teljes 
városrészi rehabilitációval tudjuk növelni a vá-
rosrészben élők életminőségét.”

 Az új Sóstói Stadion UEFA 4-es kategóriájú 
lesz, amelyben a bajnoki és a kupamérkőzése-
ken kívül a magyar válogatott Európa-bajnoki 
és világbajnoki selejtezői, a Bajnokok Ligája 
csoport- és kiesési szakaszbeli mérkőzések is 
megrendezhetőek lesznek, egészen a negyed-
döntőkig. A sportszakmai tervezés a Video-
ton FC igényeinek figyelembe vételével, velük 
egyeztetve zajlott. Érdekesség, hogy az új lé-
tesítményben az U19-es és U21-es világbajnoki 
döntőket is le tudják majd játszani. Az össze-
sen 14 000 néző befogadására képes stadion 
száz százalékban fedett lelátókkal rendelkezik 
majd, a futópályák megszüntetésével pedig 

arénaszerű kialakítás várja a játékosokat és a 
szurkolókat egyaránt.

 A létesítmény a környezettudatos és fenntart-
ható „zöld” szempontrendszer maximális figye-
lembevételével épül fel, emellett a stadiont úgy 
tervezték meg, hogy megfelelő üzemeltetés 
mellett a kiadható, valamint a jól kihasználható 
multifunkcionális területeknek köszönhetően 
bevételekre tud szert tenni. A beruházás során 
nagy hangsúlyt kap a szelektív hulladékgyűj-
tés, továbbá az üzemeltetés során felhaszná-
landó külső infrastruktúrából származó energia 
minimalizálására is odafigyelnek.

A 11 milliárd forintos fejlesztés során a meglé-
vő parkolók felújítására és újak építésére is sor 
kerül, közel 300 kerékpártárolót helyeznek ki, 
valamint pihenőparkot alakítanak ki a stadion 
és a Sóstó Természetvédelmi Terület között. 
Ezen felül a szurkolói igények minél magasabb 
szintű kiszolgálását is biztosítják az audiovizu-
ális technika, valamint az ellátás tekintetében. 
A Sóstói Stadion multifunkcionális létesítmény-
ként sport, szabadidős és kulturális célokat is 
szolgál majd. A stadion első emeletén egy nagy, 
500 fős konferenciahelyszínt alakítanak ki.

A Sóstói Stadion rekonstrukciójához szerve-
sen kapcsolódik a Sóstó Természetvédelmi 
Terület megmentése is, amelyet 3 milliárd 850 
millió forintos állami támogatással valósítanak 
meg. A Sóstói Stadion déli oldalán látogatóköz-
pontot alakítanak ki egy kiállítótérrel, valamint 
egy két részre osztható oktatóteremmel, ahol 
a legmodernebb audiovizuális eszközöket sze-
relik fel. A stadion délnyugati oldalán egy 50 
méter magas átjátszó állomást építenek, 30 
méteres kilátóval, ahonnan gyönyörű panorá-
ma tárul majd a városra.

A beruházás keretében Sóstón a mederkotrás 
és a vízpótlás biztosítása jelent garanciát arra, 
hogy hosszú távon tudjanak tervezni a termé-
szetvédelmi területtel. A mederkotrás elvég-
zését követően a Basa-árok folyásirányának 
megfordításával tisztított szennyvíz biztosítja 
majd a tó vízutánpótlását. Szerves része a pro-
jektnek a Csónakázó-tó is, ezen felül az Észa-
ki-tó déli részén található Erdei iskola–sziget 
bővítésével a Vadmadárkórház kialakítására is 
lehetőség nyílik.

(forrás: okkfehervar.hu)

Megállapodást írt alá a Harman 
Becker Kft. és az Óbudai Egyetem

elszeparáltan szakembereket. Egy negyedik 
fontos szereplő a hallgató vagy a friss diplomás 
mérnök, aki a modell többi három szereplőjé-
nek áldásos tevékenységéből részesedik.” A 
dékán példaértékűnek nevezte azt a modern 
technológiát, ami a Harman Becker Kft.-nél 
rendelkezésre áll, tanárként pedig az elmúlt 
negyedszázad visszaigazolásának nevezte azt, 
hogy tanítványai közül többen ráköszöntek a 
gyárlátogatások során. A partnerség lényegé-
nek azt tartja, hogy a diákok olyan plasztikus 
élőképet kapnak ezáltal, ami értékes egy pálya 
kialakulásában.

Az együttműködési megállapodás létre-
jöttével kapcsolatban dr. Karaszek Szabolcs, 
a Harman Becker Kft HR igazgatója úgy nyi-
latkozott: „A városnak, az egyetemnek és a 
munkáltatóknak jövőképet kell adniuk a fia-
talok számára, hogy lássák: az egyetem után 
is van élet. Olyan életpályát és karrierlehető-
séget kell kínálnunk, ami a döntések megho-
zatala folyamán azt eredményezi, hogy nem 
külföldön keresnek munkát a frissen végzett 
mérnökök. Nekünk az a legjobb, hogy ha egy 
hallgató székesfehérváriként, székesfehérvá-
ri egyetemen végezve, itteni munkáltatónál 
helyezkedik el, és találja meg jövőképét.” A 
Harman Becker Kft. olyan gyakornoki progra-
mot indít el, amely jelentős anyagi támogatást 
nyújt a hallgatóknak – azzal a céllal, hogy a cég 
és Székesfehérvár beleférjen a jövőképükbe. 
A gyakorlati képzésben kapott támogatással, 

ami a minimálbér háromszorosa, a Harmanban 
eltöltött gyakorlati idő mennyiségét szeret-
nék növelni és ezzel motiválni a hallgatókat; 
a jelenlegi tizennyolc gyakornoki státuszt a 
következő évben kétszeresére fogják emelni. 
A Harman Becker Kft. továbbá egy olyan tech-
nológiai versenyt hirdet november-december 
hónapban Harman Tech Challenge néven, 
amely Székesfehérváron a műszaki főiskolás-
oknak adna lehetőséget, magas díjazással és 
karrierlehetőséggel.

A most aláírt partnerségi megállapodás ér-
telmében a Harman Becker Kft.-nél működik 
a gyakornokok foglalkoztatására kialakított 
program, az egyetem pedig a cég által meg-
határozott területeken elősegíti  a szakember-
igény kielégítését, kialakítja a szükséges szak-
mai kompetenciákat és az eszközrendszereket, 
amelyek a cég szempontjából közép- és hosszú-
távon szükségesek az eredményes mérnökkép-
zéshez, illetve a későbbiekben a további szak-
mai együttműködésekhez. A Harman Becker 
Kft. biztosítja a gyakorlati tapasztalatszerzést, 
valamint támogatást nyújt saját szervezetein, 
szakmai és társadalmi kapcsolatain keresztül 
a szükséges oktatási, műszaki információk és 
anyagok elérésében, megszerzésében.

(forrás: okkfehervar.hu)

Bemutatták a Sóstói Stadion
rekonstrukciós terveit
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Hány valós történetből áll össze egy regény? Az élet vérbőbb és 
drámaibb sztorikat szolgáltat, mint az írói fantázia. Sohonyai 

Edit írónő folyamatosan érdekes karakterekre vadászik, aztán könyv-
vé gyúrja sztorikat. Közben forgatókönyvet írt, házat épít, mene-
dzseli a férje, Árpád galériáját, stand-up fellépésekkel okít emberis-
meretet, úgy, hogy a gyerekek dőlnek a nevetéstől. Saját első csókját 
is eljátssza, ha kell, de tudományos alapokra helyezve azt is elárulja, 
hogyan kell csajozni!

– Isten áldja a nagyszülőket! – adja meg a sokatmondó választ 
Sohonyai Edit arra a felvetésre, hogy miként lehet ennyi párhu-
zamos projektet futtatni. – Ármin tizenegy éves, Julcsi három, ha 
fellépésre megyek, a nagyszülők vigyáznak rájuk. Az alkotó tevé-
kenységnek nem igazán kedvez ez az időszak, de sok ötletet lehet 
meríteni. Ármin fiam naplójából van is már egy könyvvázlatom, 
de most a Le a csajokkal, Le a pasikkal és a Mocsok csillag könyvek 
lezáró kötete, a Szállj szabadon készül. A három regény volt az 
alapja az Ötödik íz című filmnek, amit május elején mutattak be 
az M1-en, ehhez írtam meg most a folytatást, a Szállj szabadon 
forgatókönyvét már leadtam. Kevés pénzből, művészeti iskola di-
ákjaival készült el az Ötödik íz, remek zenével, tehetséges opera-
tőrrel. Családnak tetszett, az író-olvasó találkozókon is dicsérték 
a gyerekek. A Szállj szabadon előkészületei még zajlanak, nem 
tudom, mikor lesz belőle film.

– Közben elkészült az Ármin naplója munkacímet viselő könyv 
is, ez már a Móra Kiadó gondozásában van. Megengedte Ármin, 
hogy a naplójából meríts ihletet?

– Az iskolában problémák adódtak, de a kérdezgetés az agyára 
ment.  Úgy döntöttünk, hogy inkább tollba mond nekem. Nagyon 
érdekes gondolatai vannak, és én gyorsan tudok írni! Mindent le-
jegyeztem, napról napra, hétről hétre, s ezekből kibomlott egy 
kisfiú története. Az, hogy hogyan él meg egy válást, egy új család 
létrejöttét, egy kistestvért, egy problémás osztályt, egy iskolavál-
tást. A könyv egy év múlva várható.  

– S ha már így előreszaladtunk a jövőbe, csatangoljunk gondo-
latban egy kicsit a tervek között!

– Most egy interjúsorozatot tervezek a szüzesség elvesztéséről. 
A munkám az, hogy meghallgatok embereket, s van, akivel ad-
dig beszélgetünk, amíg eljutunk a belső monológig. Érdekes és 
katarzist okozó emlékeket hallok. Minden első élmény fontos, 
s párkapcsolati téren milyen mérföldkövek vannak? Hát az első 
csók, az első szex. Fontos, hogy ezekre vigyázzunk, megadjuk a 
módját. Az író-olvasó találkozókon is sokat beszélek ezekről, el is 
játszom az első csókomat. Mindenféle tapasztalatot összegezni 
akarok ebben a könyvben. Azt szeretném, hogy a kamaszok hi-
teles repertoárt kapjanak. Nézd meg, te milyenre akarod! Felelős 
vagy magadért, te dönthetsz. Megejtheted a wc-budiban, vagy 
megadhatod a módját egy fiúval, akit végre szeretsz. 

– És vevők ezekre a témákra a kamaszok?
– Van egy profi stand-up műsorom, a röhögős bandákra évek 
múlva is emlékszem. A stílus fontos, hogy hogyan kommunikálod 
az üzeneted. Nekem Voga János volt az osztályfőnököm általános 
iskolában, sokat röhögtünk az óráin, soha nem gondoltam, hogy 
a tanár úrtól ilyen sokat tanulok majd. Nagyon közvetlen, vicces 
kommunikációt kaptam tőle. Így mondom, így átmegy.

– A regények is eljutnak a kamaszokhoz?
– Igen, de erre a következőt mondom: a HVG-ben volt egy hosszú 
cikk a Leiner Laura jelenségről. Alatta kis kék keret. Benne a legna-
gyobb könyváruház vezetőjét kérdezték. Az ő reakciója így hang-
zott: véleményem szerint Sohonyai Edit könyvei minőségben 
jobbak, csak mögötte nem áll marketing masinéria! A műsor után 
megkeresnek a Facebookon, kérdeznek. Szolnokon egy kisfiú 
odajött, hogy egy éve volt író-olvasó találkozón, s ő elkezdett vi-
selkedéskutatással foglalkozni, szakirodalmat olvas. Jó érzés volt.  
Mert mi az, amiről beszélek nekik? Emberismeretről. Ezen múlik 
az egész életünk, azon, hogy anyuci hogyan áll hozzánk, szeret-e 
minket, odáig, hogy az az ápoló néni majd az elfekvőben hogyan 

viszonyul hozzánk. Olyan érdekes tudomány ez! Figyelni, mik az 
agresszió jelei, mikor hazudik a másik? Ezeket el lehet mondani a 
gyerekeknek.  Figyelj a szerelmedre, beszűkül-e a pupillája, ha be-
szél hozzád, mert akkor hazudik! Vagy hogyan lehet a legjobban 
csajozni? Lélegezz vele együtt, vedd fel a légzésritmusát, utánozd 
a mozdulatait, és azt fogja érezni, hogy szimpatikus vagy neki, és 
nem történt más, mint hogy a két agy egymásra hangolódott. 

– Hivatásos viselkedéskutatóként tudsz tanácsot adni, hogy ho-
gyan kell hallgatni a tiniket?

– Hallgasd úgy, hogy közben esetleg olyat mond, amitől égnek áll 
a hajad… Nem egyszerű – nevet hangosan Edit. – De az igaz, amit 
a szakirodalomban mondanak: direktben nem jó a szentbeszéd. 
Ellenben ha együtt megnézünk egy filmet, akkor át lehet beszél-
ni, kommentálni. Vagy olyan élethelyzeteket mutatunk be a csa-
ládon keresztül, amiből okulhat a gyerek. Régóta segítője vagyok 
a Vigyázó Kéz Gyermekvédelmi Egyesületnek. Ők árva gyerekek-

kel foglalkoznak, 800 államilag gondozott gyereket segítenek a 
civilek. Pályázatot hirdettek Az én életem címmel. A gyerekek 
leírták, hogyan kerültek be az otthonba. Ennél tanulságosabb 
művet keveset olvastam életem során, ajánlanám minden olyan 
gyereknek, aki el van kényeztetve. Antológia jelent meg belőle, 
könyvtárakban elérhető.  Jónak tartom az önkéntes munkát is. 
Igenis menjenek el a fiatalok kórházba, kutyatelepre, drogambu-
lanciára vagy a hajléktalanszállóra, és nézzék meg, hogyan élnek 
az emberek! 

– Milyen volt Sohonyai Edit kamaszkora? Volt hivatásos kamasz-
meghallgatód?

– Órákig röhögtünk, és folyamatosan arról álmodoztunk, hogy 
lesz fiúnk, de soha nem akart lenni! Félénkek voltunk, elutasító 
magatartásúak, de sokat nevettünk együtt! Akárhova mentünk, 
mindig vártuk a nagy Ő felbukkanását. Engem a barátnőm hall-
gatott meg, Izabella. Nem fordultam soha senkihez, lehet, hogy 
kellett volna. Szerintem azért maradok kamaszregényíró, mert 
annyit szorongtam ebben az időszakban, hogy talán azzal, amit 
leírok, poénos formában tudok görcsöket oldani. A gyerek észre 
sem veszi, hogy ott a probléma, és már benyomtam a megoldó 

képletet is. Érzékenyítve vagyok most is erre a témára. Igaz, már 
nehezebb átélni. 

– Kimerült a kamasztéma?
– Kicsit igen, főként a klasszikus lányregény témában. Már jobban 
érdekelnének a huszonévesek. Az ifjúsági irodalomban külföldön 
nincsenek tabuk, én is a youngadult fele tendálok. A Kockacukor 
című könyvem is ilyen, fehérvári szereplőkkel: feltűnik benne 
Szokó Zsolt, a Lárke vezetője, akit példaértékűnek látok. Berkényi 
Tamás, a Vadmadárkórház vezetője is szereplő, valamint állami 
gondozott gyerekek is felbukkannak benne.  Egyéves interjúsoro-
zat előzte meg azt a könyvet is, Lovranits József, a  Lánczos gim-
názium igazgatója segített karaktert választani. Tudott egy duci, 
vagány csajt, érdekes történeteket mondott. Az ő karakteréhez 
egy másik lány is hozzákapcsolódott, neki a blogját követtem. 
Egy regény körülbelül 30 ember életének felhasználásával íródik. 
Folyamatosan érdekes karakterekre vadászok. A Wackor zenekar-
ral készítettem interjúsorozatot, hogy hiteles legyen a Mocsok 
csillag zenekar. A rockzene korábban kimaradt nekem, a fiúk vér-
bő sztorikat meséltek, olyanokat nem is lehet kitalálni, amiket ők 
tollba mondtak. 

Közben berohan Julcsi, a kis hároméves, s egy szusszal vázolja 
fel az őt üldöző szörny képét, de mielőtt még az ágy alá bújnánk, 
megnyugtat minket: kizárta, nem jöhet be. Felajánlom, ha mégis 
felbukkanna, küldje el hozzám, én még nem találkoztam eggyel 
sem, kíváncsi lennék rá… Bólint, majd ugyanazzal a lendülettel 
szalad is tovább. Mi kicsit visszakanyarodunk a múltba, s kiderül, 
nem csak a szörnyektől lehet megizzadni. Edit volt a Móra Kiadó 
első 20 év alatti szerzője. 

– Mit jelentett egy fiatal lánynak, hogy kiadják a könyvét? 
– Onnantól írónak képzeltem magam. Kevés önbizalmam volt ko-
rábban. Az, hogy az ember könyvet ír, az egy dolog, de igazából 
innentől jönnek a megkeresések. Jöttek is. Életem első író-olvasó 
találkozója a Királykút lakónegyed könyvtárában volt. Hiba csú-
szott azonban a számításba. A könyv 14 éveseknek szólt, ehhez 
képest harmadik osztályosokat hoztak. Írói létem első nagy ese-
ményének első kérdése egy szemüveges kisfiútól érkezett az első 
sorból. Dorgáló hangnemben nekem szegezte: „Tessék monda-
ni, miért írta tele az író néni csúnya szavakkal a könyvét?” Senki 
ne vegyen fel ilyen alkalomra selyemruhát, mert azonnal látszik, 
ahogyan leizzadsz – teszi hozzá Edit kacagva. Pedig ő csak a diák-
nyelvet használta a hitelesség kedvéért, annak is a finomított vál-
tozatát. – Azóta kénytelen voltam felnőni az ilyen feladatokhoz, 
ma már képes vagyok egy sportcsarnoknyi gyereket lekötni. 

– Akkor már nem érhetnek meglepetések…
– De. A Kockacukor című könyv népszerűsítésére a Millenárison 
kaptam egy órát, külön teremben, író-olvasó találkozó. Úgy tud-
tam, gyerekek lesznek, ha mégsem jönnek, akkor lesz B verzió, 
egy moderált beszélgetés. Odamentem, benéztem, csak felnőt-
tek és újságírók voltak. És közölték velem, hogy nincs B verzió, 
mert nem készültek fel a beszélgetésre.  Van egy profi műsorod 
gyerekeknek, az első élményekről. Próbáltam fejben átdolgozni 
gyorsan, hiszen az első élményen rég átesett felnőttek ültek a so-
rokban. Életem legkínosabb élménye volt. A másik meg Bonyhá-
don esett meg: a gyermekkönyvtárat a zsinagógából alakították 
ki, és ott kellett beszélni az óvszerről, szexről olyan diákoknak, 
akik vallásuk miatt elvileg nem is áldozhattak a testi örömök ol-
tárán. Olyan is volt, hogy katolikus elit gimnáziumba hívtak, de 
nem mondhattam ki az óvszer szót sem, mert a vallás tiltja a há-
zasság előtti szexet. De a gyerekek persze ugyanolyanok voltak, 
mint bárhol máshol. 

– Sok szülő tart attól, hogy milyen lesz átvészelni a gyermeke 
kamaszkorát. Te is?

–A fiam még csak 11 éves, még élesben nem tapasztaltam meg 
semmit, de sok történetet ismerek. Én csak imádkozni tudok… 

(Cikkünk a Helyi Érték magazin 2014. nyári
számában megjelent írás szerkesztett változata.)

„Felelős vagy magadért, te dönthetsz…”
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Tégy egy könyvet,
végy egy könyvet!

Ha nincs időd könyvtárba menni, de szívesen 
olvasol mindenféle témában, ráadásul van ott-
hon néhány feleslegessé vált könyved, amitől 
szívesen megszabadulnál, akkor te vagy a mi 
emberünk! Legyél részese könyvcsere-progra-
munknak a Fehérvári Civil Központban!
Könyvet-könyvért:
Válassz kedvedre olvasnivalót, de hozd vissza, 
vagy pótold egy másik kötettel!

Jó szórakozást kívánunk!

Hozzad-vigyed!

Székesfehérvár, Rákóczi u. 25.

Civil Központ

HELYSZÍNT
KERES PROGRAMJÁHOZ?

FEHÉRVÁRI CIVIL KÖZPONTBAN 

FEHÉRVÁRI CIVIL KÖZPONT
NONPROFIT KFT.
8000 Székesfehérvár, Rákóczi u. 25.
Telefon: 22/502-276
civilkozpont@echomail.hu
www.echoinn.hu

– minden, ami belefér

Ékes Fehérvár – Maroshegy
Az  Echo Innovációs Műhely Agora Vidékfejlesztési Alapítványa 

és együttműködő partnere, a 2011-ben létrehozott Alapítvány 
a Magyar Műemléki Topográfia Támogatására a Kárpát-medence 
épített örökségének teljes feldolgozását tűzte ki célul, a 2009-ben 
megjelent „Székesfehérvár műemléki topográfiája” című kötet min-
tájára. Az eddig feldolgozott anyag alapján ezúttal Maroshegy tör-
ténetébe pillantunk bele.

Fehérváriasan Maroshegynek tudják a veszprémi és a kanizsai 
vasútvonal közötti, a kanizsai vasút és a Sóstó közötti, valamint 
a veszprémi vasúton túli 20. századi utcákat is. Mutatja ezt az 
összefüggést többek között az utcanévadás azonossága. Itt ala-
kították ki az elcsatolt országrészek városairól elnevezett utcák 
közül az erdélyi és partiumi utcaneveket. A Maroshegy eredetileg 
szőlőhegy, melyet a filoxeravész idején, a 19. század végén már 
használtak, sőt ekkor lett igazán gazdasági szerepe, hiszen a ho-
mokpadon telepített szőlők mentesek voltak a filoxera pusztítá-
sától. 1820-ban már foglalkoznak a Visszafolyó Maros, és a Maros-
rétek lecsapolásával. Az 1870-es években már egyre több ember 
húzódott a Demkóhegyre, szőlőbeli életet élt még akkor is, ha a 
városi statútumok tiltották a sorompókon kívüli lakást. Az 1882-
ben készült harmadik katonai felmérés térképéről látszik, hogy 
előrehaladt a Maroshegy szélén terpeszkedő mocsár kiszárítása, 
a homokos gerincen már egy utca fut végig, mellette elszórt há-
zakkal. A 20. századi ki- és letelepedést a vasútvonalak építése, a 
vasút, mint regionális hatókörű munkahely, illetve a Balatoni út 
kiépítése vonzotta. Beépítését a Kölcsönös Népsegélyző Egylet 
által kínált kislakás-építési hitelek tették lehetővé. A maroshegyi 
állami népiskolát 1926-ban alapította a közgyűlés. Az épületet 
1928-ban építették fel, 1936-ban bővítették. Maroshegy katolikus 
közössége a Vasútvidék fíliája volt. Önálló lelkészség 1939-ben 
létesült, 1949-től plébánia. A Szent Kristóf templomhoz a város 
1940-ben jelölt ki telket, 1940–41-ben épült fel. A maroshegyi re-
formátusok 1932-től a katonai repülőtéren alakítottak ki kápolnát. 
Önálló kápolna számára a MÁV-tól vásároltak telket 1941-ben. Az 
építkezést 1950-ben fejezték be. Az 1960-as években bővítették, 
a 80-as években renoválták.

Szent István-kápolna
Brassói u. 85.
Kisméretű, négyzet alaprajzú, háromszög oromzatú kápolna, há-
tul gúlasisakos toronnyal. Felszentelésére 1894-ben került sor.

Szent Kristóf-templom
Batthyány u. 4.
Egyhajós, nyeregtetős, félköríves szentélyű, modern templom. 
Épült 1940–41-ben, ZvinszkyJános tervei alapján. A Szent Kristóf-
templom 1949-től önálló plébánia. Egyszerű, egy íves ablakpárt és 
órát hordó tornya a homlokzattól kissé hátrább, a templom jobb 
oldalához csatlakozik. Homlokzata szintén egyszerű, a két kapu 
fölött négy, keskeny, íves ablak nyílik. Az egyhajós templomtér-

ből, a szögletes diadalív mögött a szentély három lépcsővel emel-
kedik ki. Háromrészes oltárképe Bicskei Karle János munkája, 1952 
után készült.

Orvosi rendelő
Batthyány u. 12.
Összetett tömegű modern épület. Épült az 1970-es években. A 
homlokzat földszintjén téglaborítás, kilenc négyzetes ablak, az 
emeleten három szakaszban négy, a lentivel azonos méretű ablak 
látható. Szokatlanul formált tömege a mellette álló régibb szokvá-
nyos, téglány alaprajzú, nyeregtetős házhoz illeszkedik.

Batthyány utcai ONCSA-telep
Batthyány u. 14–20.
Lakóházak, eredetileg sokgyermekes családok házai, ONCSA-
telep. Épült Thomas Antal vázlatai alapján, Schmidl Ferenc és Mol-
nár Tibor tervei szerint 1938-ban. Asztalosmunka:
Kornsee és Steiner, kivitelező Kszantner Ferenc, tetőfedő Szabó 
János. Az épületek Szent István születésének 900. évfordulója al-
kalmából szegény családok számára készültek, házanként 2 szülő 
és 10 gyermek befogadására, a legkisebb kiszabható lakbérrel.
A telepet négy, fésűs beépítésben álló, földszintes családi ház al-
kotja, magas hajlásszögű tetőkkel. Az épületekben a 12 fős csa-
ládok elhelyezését a földszinten és annak légterében épített ga-
lérián oldották meg. A földszinten az oldalsó bejárat a mosdót is 
magában foglaló 28 m²-es lakókonyhába vezetett, amelyből egyik 
oldalon kamra, étkezőfülke és terasz nyílt, másik oldalán a szülők 
hálója, akiket a két legkisebbik gyermekkel együtt helyeztek el. 
A lakókonyhából lépcső vezetett a galériára, ahol két oldalt 4–4 
gyermek ágyát helyezték el, az összekötő oldalon szekrényekkel. 
A helyiségeket közös hűtéssel és fűtéssel látták el. A házakat a be-
épített és szabadon álló bútorokkal és burkolattal együtt tervez-
ték és adták át, a lakószoba klinker-, a szülők szobája hajópadló-
burkolatot kapott. A homlokzat négy földszintes, téglaburkolatú, 
nagy hajlásszögű nyeregtetős épületből és az azokat összekötő, 
velük egybeépített tömör, középen kapuval megnyitott tégla-
kerítésekből állt. A homlokzatok földszintjén balra ablak, jobbra 
konzolos pad, a galéria szintjén középső ablak, az oldalhom-
lokzatokon tetőablak épült. Ma csak a 16. szám alatti ház utcai 
homlokzata téglaburkolatú, a többi vakolt. A házak nyílászáróit 
átalakították, a kerítésfal csak pár méteres szakaszon áll, egyet-
len ülőpad maradt meg.

Szent Kristóf-templom
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Kilátástalanság, zűrös családi élet, céltalanság, feszültség, 
menekülés, függőség. Mindez megjelenik abban kis�lm-

ben, mely prevenciós technikával segíti a �atalokat, hogy 
NEM-et tudjanak mondani a drogokra.

Várjuk érdeklődő pedagógusok, szociális szakemberek,
i�úságsegítő, közösségszervezők jelentkezését.

A fehérvári �lmesek és helyi szakemberek által
készített módszertani csomag (�lm és útmutató)

igényelhető a Kaptár I�úsági és Prevenciós Irodában
a 06-22-502-276-os telefonon,

illetve a kaptar@echomail.hu címen.

A projekt az Emberi Erőforrások Minisztériuma
támogatásával valósult meg.

SZABADBA ZÁRVASZABADBA ZÁRVA
Drogprevenciós fehérvári �lm


